
Stimaţi colegi, 

 

Doamnelor şi domnilor, 

 

 

 

Permiteţi-mi să vă adresez  „Bun venit!”  la prima  video-conferinţă  

organizată de Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie și să vă urez un an bun, cu 

sănătate, bucurii, împliniri și realizări  profesionale.  

 

Ca preşedinte al Înaltei Curţi de Casaţie şi Justiţie și, totodată ca inițiator al  

implementării  acestui sistem,  am o satisfacţie aparte să inaugurez acest 

echipament  menit a asigura de acum încolo comunicarea directă între instanţa 

supremă, curţile de apel, Consiliul Superior al Magistraturii şi Institutul 

Naţional al Magistraturii,  sistem  conceput ca modalitate de lucru şi de 

implicare comună în realizarea unuia dintre cele mai arzătoare şi, totodată, 

dificile deziderate ale sistemului judiciar român: unificarea jurisprudenţei - 

premisă fundamentală a asigurării stabilităţii, previzibilităţii şi credibilităţii 

actului de justiţie.  

 

Nu constituie o noutate pentru nimeni faptul că realizarea acestui obiectiv, a 

unificării jurisprudenței a  reprezentat una dintre condiţionalităţile impuse 

constant  României prin rapoartele de monitorizare ale MCV. Dar nu doar din 

acest motiv, ci din convingerea personală că asigurând o justiţie egală pentru 

toţi putem, ca judecători, să avem pe deplin sentimentul îndeplinirii nobilei 

meniri pe care ne-am asumat-o, respectiv înfăptuirea dreptăţii, mi-am propus 

ca obiectiv de primă prioritate al mandatului de preşedinte al instanţei supreme 

maximizarea tuturor eforturilor menite să conducă la o cât mai amplă limitare 

a jurisprudenţei neunitare.  

 

De-a lungul timpului, consecventă rolului său consacrat constituţional, Înalta 

Curte de Casaţie şi Justiţie a depus, prin intermediul judecătorilor săi, eforturi 

susţinute pentru a îmbunătăţi calitatea jurisprudenţei naţionale şi, pentru 

aceasta, instanţa supremă nu s-a limitat strict la activităţile procedurale 

stabilite de lege în sarcina sa, respectiv judecarea ca instanţă de ultim grad a 



cauzelor ce-i cad în competenţă potrivit legii şi soluţionarea recursurilor în 

interesul legii, ci a întreprins şi o serie de alte activităţi menite să ofere o 

înţelegere unitară asupra problemelor de drept, acţiuni între care s-au înscris: 

publicarea propriei jurisprudenţe, atât în formă editată, cât şi pe site-ul său în 

format electronic, dar şi organizarea de întâlniri periodice între judecătorii săi 

şi cei aflaţi pe raza teritorială a diferitelor curţi de apel din ţară în scopul 

dezbaterii unor probleme de drept legate de interpretarea şi aplicarea legii. 

 

Deşi aceste întâlniri au fost foarte apreciate, dovedindu-se a fi deosebit de utile 

atât magistraților instanţei supreme, cât şi colegilor judecători de la celelalte 

instanţe din ţară, în ultimii ani, urmare a reducerii bugetului instanţei supreme, 

dar şi a creşterii numărului de dosare aflate pe rolul său, pe fondul deficitului 

de judecători, aceste întâlniri au devenit din ce în ce mai rare. 

 

Iată de ce, considerând că doar printr-o comunicare susţinută între instanţe 

vom putea depăşi inadvertenţele de practică judiciară, am apreciat necesară 

achiziţionarea acestui sistem de videoconferinţe, ce ne va permite ca pe viitor, 

în condiţii de reducere a cheltuielilor logistice (cheltuielilor de deplasare, 

cazare, etc.) să avem un acces rapid şi eficient la informaţii, să organizăm 

întâlniri cu număr mare de participanţi într-o perioadă scurtă de timp, să 

menţinem o legătură directă între Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie şi curţile de 

apel din ţară.  

 

Apreciez  că prin acest sistem de video-conferință înlesnirea comunicării 

dintre judecătorii instanţei supreme şi cei de la celelalte instanţe din ţară îşi va 

dovedi utilitatea, mai ales în condiţiile intrării în vigoare a noilor coduri, 

diferitele modalităţi de interpretare a noilor dispoziţii legale putând primi încă 

de la început o abordare unitară, împiedicându-se astfel, cât mai mult, 

posibilitatea ca acestea să se transforme în soluţii de caz divergente. 

 

Totodată, îmi exprim speranţa că implementarea acestui nou sistem de lucru 

va contribui la consolidarea rolului instanţei supreme ca instanţă de casaţie. În 

acest sens, apreciez că el va completa într-o manieră armonioasă eforturile 

legislative făcute în acest sens, mă refer aici la ”Legea micii reforme în 

justiţie” , prin care România a revizuit competenţele Înaltei Curţi de Casaţie şi 



Justiţie pentru  a permite acestei instanţe să-şi îndeplinească rolul conferit de 

Constituţie şi la noile coduri de procedură ce introduc un nou mecanism menit 

să asigure caracterul uniform al jurisprudenţei, respectiv  hotărârea 

preliminară, care  sperăm că va completa mecanismul existent, şi anume 

recursul în interesul legii. 

 

Desigur, receptivitatea activităţii unei curţi de casaţie depinde, în mare măsură, 

şi de calitatea jurisprudenţei sale, de pertinenţa şi puterea de convingere a 

raţionamentului juridic în interpretarea legilor. Dar dacă acest lucru este 

adevărat – şi îi revine fiecărui judecător al instanţei supreme, în parte, rolul de 

a contribui la ridicarea actului de justiţie la un nivel calitativ corespunzător 

unuia îndeplinit de o  instanţă de casaţie – tot atât de adevărat este şi faptul că 

indiferent de nivelul de calitate al jurisprudenţei Înaltei Curţi, în lipsa aducerii 

acesteia la cunoştinţa celorlalte instanţe, rolul unificator al acesteia ar fi 

considerabil diminuat. Apreciez  însă, că facilitarea comunicării între instanţa 

supremă şi celelalte instanţe judecătoreşti va asigura nu doar o mai bună 

informare asupra jurisprudenţei Înaltei Curţi, ci, sunt convinsă, va contribui şi 

la o perfecţionare a acesteia, având în vedere faptul că problemele de drept 

date în dezlegarea instanţei supreme vor fi fost deja dezbătute şi analizate în 

cadrul acestor întâlniri, soluţiile ultime date în rezolvarea lor de către Înalta 

Curte devenind astfel, în mare măsură, o materializare a concluziilor desprinse 

în cadrul acestor întâlniri. 

 

De aceea, daţi-mi voie, distinşi colegi, doamnelor şi domnilor,  să îmi exprim, 

în final, convingerea că, prin operaţionalizarea acestui sistem de 

videoconferinţe,  vom reuşi ca împreună să îmbunătăţim vizibil calitatea 

actului de justiţie, astfel încât să oferim cetățenilor români, justițiabililor un 

serviciu fluent, transparent şi de înaltă calitate. 

 

Vă  doresc mult succes în dezbaterile pe care le vom avea în cadrul acestei 

prime întâlniri !                                   

 
 

 

 


